
تبلور اقتصاد آزاد با اجرای کامل قانون مناطق آزاد

با دکتر فرزین حقدل معاون اقتصادی و سرمایهگذاری سازمان منطقه آزاد چابهار به گفتوگو نشستیم که در شمارههای گذشته بخش

نخست آن را ملاحظه فرمودید. در این شماره از نشریه، قسمت دوم (پایان) این مصاحبه را با محوریت چالشها و مشلات مناطق

آزاد مطالعه خواهید نمود.

‐ بهتازگ کلن فرودگاه بینالملل منطقه آزاد چابهار به زمین زده شد؛ مأموریت و هدف که برای این فرودگاه در جهت تحول

اقتصادی منطقه تعیینشده است، چیست؟

در سراسر دنیا هنامکه مخواهد منطقه آزادی تأسیس نمایند، حاکمیت و دولت در ابتدا همه زیرساختها را فراهم مکند، سپس از

سرمایهگذاران مختلف دعوت به عمل مآید تا در این زیرساختها سرمایهگذاری کنند. در کشورمان به علت مشلات 8 ساله جن و

اینه دقیقاً بعد از پایان دفاع مقدس مناطق آزاد تشیل شدند، مسلماً بودجه کاف برای ترمیم خرابهای ناش از جن وجود نداشت،

بنابراین امان ایجاد زیرساختها در این مناطق نبود. مناطق آزاد نیز عمدتاً در نقاط کمبرخوردار شل گرفتند، دولت از امانات همان

نقاط استفاده کرد و سازمانهای مناطق آزاد نیز از منابع که از سرمایهگذاران بابت عوارض و موارد دیر جم مکردند، ایجاد

زیرساختهای مختلف نمودند.

برخلاف هجمههای که علیه مناطق آزاد وجود دارد، بنده همیشه مداف مناطق آزاد هستم، اینه ما به منطقه چه چیزی دادهایم که

درخواستمان چه باشد؟ زمان که برای منطقه آزاد هزینهای نردیم، بودجههای دولت را بلافاصله قط کردیم تا اینجا منطقه آزاد شود،

از راهها واردات بود؛ یعن طبیعتاً سازمان مجبور است از هر راه مجاز برای ایجاد زیرساخت و هزینههای جاری کسب درآمد کند. ی

به منطقه آزاد گفتیم پول نمدهیم، خودت زیرساخت فراهم کن، بندر، جاده، فرودگاه و اسله بساز. خیل از مناطق هم الأهم فالأهم

کردند؛ مثلا گفتند بهجای ایجاد فرودگاه، از آن فرودگاه که موجود است، استفاده مکنیم؛ چراکه بهتر است خیابانها را بسازیم و یا

زیرساختهای صنعت را درست کنیم. در چابهار هم موضوع همین بوده؛ چابهار، منطقه آزادی منحصربهفرد در دنیا است، علت

منحصربهفرد بودن همینکه تنها منطقه آزاد جهان است که مرز ندارد و هیکس هم به فر آن نبوده؛ نه مرز دریای، نه مرز هوای، نه

مرز زمین که این مشل بزرگ است.

خوشبختانه پس از تصویب دولت، نمایندگان محترم مردم در مجلس شورای اسلام تصویب کردند که بنادر شهید بهشت و شهید

کلانتری به منطقه آزاد ملحق شوند؛ با این اتفاق مرز دریای محقق مشود. در ابتدای تأسیس منطقه آزاد چابهار، در طرحها بوده که

از کارهای پرهزینه است، به آینده موکول شده و فرودگاه نیروی هوای باید فرودگاه منطقه آزاد ساخته شود و چون فرودگاهسازی ی

ناوبری و باند، فرودگاه خوب اههای کمارتش مورداستفاده قرار گرفت. درست است که فرودگاه کنارک ازلحاظ هوانوردی، دست

است، اما درنهایت ی فرودگاه نظام است؛ یعن کدهای که در هوانوردی بینالملل ذکر مشود، ی فرودگاه نظام دیده مشود و

مسلماً محدودیتهای خواهد داشت که ازلحاظ امنیت باید رعایت گردد.

بهتازگ سازمان منطقه آزاد چابهار همان ترمینال مسافری فرودگاه کنارک را بازسازی کرد تا حداقل مهمترین ورودی منطقه آزاد، شرایط

تواند نیازهای منطقه را پوشش دهد و برای رفداشته باشد. اما در کل این موضوع نیز نم جذابتری برای مسافر ورودی و خروج

این نیازها، باید حتماً منطقه آزاد فرودگاه اختصاص خود را داشته باشد، که موافقت اصول این فرودگاه در دولت توسط وزارت راه و

شهرسازی و سازمان هواپیمای کشوری صادر شد و در اراض پیری هشتم این فرودگاه کلن خورد.

طبق اسناد و بررسهای انجامشده، فرودگاه منطقه آزاد چابهار بهعنوان ی شهر فرودگاه عمل خواهد کرد، دلیل هم این است که

ریل و جاده و دریای زمین ،هوای است که شامل حملونقل ترکیب مهمترین مزیت منطقه آزاد چابهار، مبحث ترانزیت و لجستی



مشود. در حوزه هوای، ناه صرفاً بحث مسافری نخواهد بود. ازلحاظ مسافری خیل مهم است که سرویسهای منظم با کشورهای که

مورد هدف هستند ازجمله هندوستان، پاکستان، افغانستان، کشورهای CIS، عمان، امارات را داشته باشیم؛ بهعلاوه حملونقل مناسب

به شهرهای که بیشترین مراودات را با چابهار دارند، صورت پذیرد.

همچنین چابهار دارای رتبه دوم صید ماهیان صنعت و ماهیان تن در حوزه اقیانوس هند است؛ یعن در میان همه کشورهای اقیانوس

هند که شامل هندوستان، تایلند، اندونزی، مالزی، ماداگاسار و... مشود، نه کشور ایران بله چابهار رتبه دوم صید و رتبه اول تعداد

شناور صیادی را دارد. همه تن ماههای که اینجا صید مگردند، آنونه که بایدوشاید طبق ارزش خودفروخته نمشود.

ی از مواردی که در ط این مدت انجام دادیم، تفاهمنامههای را با ژاپنها، مالزیایها و کرهایها منعقد نمودیم که مهمترین آنها

تفاهمنامهای با ژاپن است که متوانیم ماه صیدشده در منطقه را باارزش افزوده خیل بالا به ژاپن صادر کنیم. آقای شینزو آبه در سفر

قبل به ایران، دقیقاً در این خصوص تأکید کردند، که درنهایت قراردادی بین شرکت سرمایهگذاری منطقه آزاد چابهار و شرکت

این است که در فرودگاه نظام لبه ژاپن حمل شود. مش بهصورت هوای در ژاپن بسته شد که براساس آن باید ماه تأمینکننده ماه

فعل این امان برای ما فراهم نیست و ما اگر بخواهیم بحث صادرات که پاشنه آشیل مناطق آزاد است را به نتیجه قابلقبول برسانیم؛ با

احداث فرودگاه منطقه خیل از مسائل محقق مشود.

بنابراین بحث هوای خیل مهم است و در حوزه بار و کارگو، فرودگاه منطقه آزاد چابهار نقش مهم را متواند بازی کند و همچنین در

حوزههای مسافری و سوختگیری مجدد هواپیماهای که از غرب به شرق دور در تردد هستند، موقعیت خوب را برای تأمین نیازهای

این پروازهای ازلحاظ سوختگیری، کترین، تأمین قطعات، بهاحتمالزیاد تعمیرات و بقیه موارد عبوری از روی ایران در چابهار

داریم. این شهر فرودگاه که قرار است ایجاد شود، نقش مهم را در این موارد متواند بازی کند و همینطور زنجیره حملونقل

ترکیب چابهار را تمیل نماید.

‐ ی از سؤالات که در مورد چابهار مطرح است، اینکه سرمایهگذاری هندیها در بندر چابهار به چه شل در حال پیشرفت است؟

روند فعالیت متوقفشده یا در حال انجام مباشد؟

البته این موضوع در حال حاضر به دلیل اینه بنادر هنوز به محدوده منطقه آزاد الحاق نشده، در حوزه سازمان بنادر و دریانوردی است؛

تا رئیس مجلس مصوبه را به رئیسجمهور اعلام کند و طبق روند به منطقه آزاد و سازمان بنادر ابلاغ شود، ی مدتزمان خواهد برد؛

ول آن چیزی که بنده براساس شنیدهها در جریان هستم، اینه هندیها حضور دارند، پروتل دولت را امضا کردهاند و کارهای را

انجام مدهند، ول بههرحال از این غافل نشوید که هندوستان هم در مقام مقایسه اگر بخواهد کاری را کند، نیمناه هم به روابط

خود با آمریا دارد و آنجوری که بایدوشاید روند کار سرعت ندارد، البته نه اینه متوقف باشد، بههرحال کار را انجام مدهد، اما نه با

آن سرعت که انتظار ماست و در پروتل قیدشده است.

فر مکنم مهمترین عامل هم مبحث نقلوانتقال مال و مسائل دیر است که از بیم تحریمها ی مقدار با سرعت کمتری انجام

مشود. امیدواریم با اقدامات که اخیراً دولت محترم انجام دادند و رایزنهای که در این حوزه مشود، بتوانیم سرعت بیشتری بیریم

و هندیها را ترغیب کنیم که سریتر تعهدات که داشتند، تحقق پیدا کند.

‐ دقیقاً سؤال این است که آیا فقط بندر چابهار از تحریمها معاف شده و محدوده چابهار و منطقه آزاد چابهار در این معافیت نیستند؟

چراکه همچنان هم با توجه به معافیت از تحریمها مشل بان، مال و بیمهای حلنشده است. زمان که توانای انتقال پول را نهتنها در

چابهار بله در کل مناطق آزاد نداریم، سرمایهگذار خارج با چه امیدی باید به این مناطق ورود کند؟

این موضوع دقیقاً همان مسئلهای است که اروپایها هم با آن سر در گریبان هستند؛ همان علت که اروپایها علرغم اینه مگویند ما

به برجام متعهد هستیم، ما پیشروی در فرآیندها نمبینید. وقت شما میزان مبادلات ی شرکت اروپای با امریا را با میزان مبادلات

همان شرکت اروپای با ایران باید بسنجید؛ حت اگر امریا کاری با آنها نداشته باشد ول آنها از ترس اینه نند مبادلاتشان با امریا

تحت تأثیر قرار گیرد، خودشان خودتحریم را انجام مدهند، که در مورد هندیها هم همین موضوع صدق مکند. یعن دلیل بر این



نیست که حتماً ما تحریم هستیم.

بههرحال بهصورت رسم و غیررسم در مصاحبههای مختلف مقامات آمریای اعلام کردند که چابهار از تحریمها معاف است، حالا

ی از مقامات آمریای مگوید بندر چابهار، ی عنوان کل چابهار را به کار مبرد و این مسئله قابلتفی نیست، یعن شاید

بشود گفت دقیقاً ذکر نردهاند که منطقه آزاد چابهار یا بندر چابهار. آنها اعلام کردند برای توسعه افغانستان، کوتاهترین و امنترین مسیر

دسترس به دریا، مسیر چابهار است. حال همان بحث پیش مآید و در اینجا ما باید پییری بیشتری داشته باشیم.

علیرغم اینه مناطق آزاد بخش از دولت هستند، متأسفانه هماران دیر دولت منطقه آزاد را خارج از سیستم مدانند. بحث سوخت

در سیستان و بلوچستان با مشل مواجه است و زمان که هی کجای کشور سهمیهبندی بنزین نبود، در سیستان و بلوچستان این

سهمیهبندی وجود داشت. برای بازسازی فرودگاه فعل چابهار خودروهای ما نیاز به سوخت داشتند، بسیاری از شرکتهای خصوص به

شرکت پخش فرآوردههای نفت چابهار مراجعه مکردند و سهمیه سوخت دریافت منمودند؛ اما هنامکه ما از سوی منطقه آزاد

مراجعه کردیم و از دو فرمانداری کنارک و چابهار نامه داشتیم، فردی که پشت میز نشسته بود مگفت شامل حال شما نمشود؛ چراکه

منطقه آزاد ی بخش خصوص است! چنین رویردی در خیل از ادارات، دستاهها و وزارتخانهها وجود دارد و مناطق آزاد را جدا

از دولت مدانند و همین باعث مشود تناقضات به وجود بیاید و عملا به آن چیزی که مخواهیم، نرسیم. این در حال است که ما

جزء بدنه دولت هستیم و در راستای سیاستهای دولت و نظام عمل مکنیم، ول همه باید بدانیم که طبق تعریف بینالملل و استاندارد

مناطق آزاد، مناطق آزاد در گستره سیاس کشور اما خارج از مرزهای بازرگان هستند. هرزمان که همه هماران دولت ما این را

بهدرست درک کردند، بسیاری از مشلات مرتف خواهد شد.

درخصوص مسئله پول و مال در سالها و دورههای گذشته، درخواستهای بسیار زیادی برای ایجاد بانهای خصوص در مناطق

آزاد از سوی بانهای داخل و خارج بود. بانهای داخل و خارج آمدند و در مناطق آزاد مجوز گرفتند؛ اما در مرحله بعدی

بان مرکزی مجوز نداد. شاید استدلالشان آن روز درست بود؛ مگفتند بان مرکزی سیاستگذار سیستم پول بان کشور است،

سیاستهای پول کشور را تنظیم مکند و اگر ۴ بان خصوص در مناطق آزاد مستقل و براساس قوانین مناطق آزاد عمل کنند،

خاصیت ما در سیستم پول کشور از بین مرود. درنتیجه موجب شد بانهای که با زحمت و ملالت هزار جلسه ترغیب شده بودند در

مناطق آزاد ایران ایجاد شعبه کنند، پشیمان شده و رفتند. در مرحله بعد مناطق آزاد پیشنهاد کردند به بانها مجوز دهند با این شرایط

که این بانها با ریال ایران کارنرده و با ارزهای خارج صرفاً فعالیت کنند تا سیاستهای پول بان ریال کشور را بر هم نزنند؛ که

با استقبال بسیار زیادی مواجه گردید، اما متأسفانه آن را هم انجام ندادند!

بهواق ما ی از بهترین و مترقترین قوانین مناطق آزاد در دنیا را داریم، اما ۲۰ درصد آنهم اجرای نمشود؛ بعد مگویند چرا

مناطق آزاد به اهدافشان نرسیدهاند؟! قانون مناطق آزاد، ی قانون مصوب است که دولت و مجلس شورای اسلام تصویب کرده،

شورای نهبان تأیید کرده و لازمالاجرا است. مهمترین قوانین مناطق آزاد با بخشنامه داخل ی اداره و یا دستاه نقض مشود،

درصورتکه بالاترین مقام اجرای کشور، رئیسجمهور هم حاضر به نقض قانون نیست و خود را ملزم به اجرای قوانین وضشده کشور

مداند؛ اما متأسفانه در سالهای اخیر قوانین مناطق آزاد توسط بخشنامههای داخل سایر ادارات نقض مگردد و کس هم توجه

نمکند، بعد مناطق آزاد را مورد عتاب قرار مدهند که چرا به اهدافتان نرسیدهاید!

در قوانین پول و بان مناطق آزاد کاملا ذکرشده که بان خارج چطور متواند در مناطق شعبه تأسیس کند؛ بش اگر قانون

اجرای شده بود، در دوران تحریمها، این بانها متوانستند در نقلوانتقالات مال بسیار کمکننده باشند، ول متأسفانه انجام نشد

و بقیه موارد قانون هم همینطور. قانون امور گمرک مناطق آزاد نقض مشود، قانون معافیت از مالیات مناطق آزاد نقض مشود، قانون

راهنمای رانندگ مناطق آزاد نقض مشود، قانون کار و تأمین اجتماع مناطق آزاد نقض مشود؛ دیر این قانون چه دارد؟ مناطق

آزاد ی موجود بیال و دم و اشم که در تمثیلها مگویند، شدهاند؛ ی هیبت دارند ول هیچیزی هم ندارد؛ همه آن ابزارهای



مهم را که منطقه آزاد متواند برای موفقیت خود و کم به مناطق همجوار و کشور داشته باشد، تحتالشعاع یسری بخشنامههای

داخل است که موضوعیتش در حوزه داخل کشور است، اما به مناطق آزاد تسری پیداکرده است.

‐ نزدی به دو سال است که تعداد بخشنامهها به حدی زیاد شده که بهندرت مبینیم سرمایهگذاران همچون سابق علاقهمند به حضور

در مناطق آزاد باشند. به نظر شما درنهایت باید برای این بخشنامهها چهکار کرد؟

آخرین چیزی هم که فر مکنم تیر خلاص به مناطق آزاد و اقتصاد آزاد است، همین صحبتها درخصوص لغو معافیت مالیات این

مناطق است. بنده معتقدم که ابتدا باید تلیف خودمان را روشن کنیم؛ یعن اینه بوییم که منطقه آزاد مخواهیم یا نمخواهیم؟

مگوییم منطقه آزاد مخواهیم، ول معافیت مالیات نداشته باشد؛ معافیت گمرک نداشته باشد؛ بان خارج در آن نباشد؛ این چه

منطقه آزادی است؟ در حال حاضر در خیل از نقاط محروم کشور، مزایای وجود دارد که از منطقه آزاد بهتر است؛ یعن شما متوانید

بروید ی جای سرمایهگذاری کنید که همین معافیت مالیات را بدون قید و شرط و خیل از مواهب دیر را داشته باشید، چرا در

منطقه آزاد شرکت تأسیس کنید؟!

در حال حاضر در حوزه مناطق آزاد هرکس به خود اجازه مدهد براساس ظن که دارد، یته از آن را بند و ببرد. دائماً مگویند

مناطق آزاد مرکز قاچاق است، درصورتکه طبق کتاب قانون مناطق آزاد ورود هر چیزی به مناطق آزاد مجاز است مر موارد خلاف

شرع، عفت و امنیت یا ساخت رژیم اشغالر؛ یعن متوان هر چیزی را به منطقه آزاد وارد نمود؛ ول مخالفین ی عنوان قاچاق روی

آن مچسبانند و مگویند در منطقه آزاد قاچاق مشود. اصلا فرض کنید هر چه در مناطق آزاد مآید قاچاق است، میزان کل ورودی

کالاها به مناطق آزاد ایران را بذارید در ی کفه ترازو، میزان کل قاچاق کشور هم بذارید در کفه دیر؛ مبینید که اصلا قابل قیاس

نیست؛ یعن یهزارم درصد آنهم نمشود.

جدیداً مگویند هر کالای در منطقه آزاد مآید باید براساس نیاز آن منطقه باشد. ی از درآمدهای بندر جبلعل، صادرات مجدد

است؛ بدین معنا که شما هر کالای که نیاز دارید، به جبلعل آورده، ازآنجا به کشورهای اطراف صادر مکنید. حال اگر بخواهید همین

کار را در مناطق آزاد ایران انجام دهید، اولازهمه اعلام مکنند اینهمه کالاها برای چه به منطقه آزاد مآید؟ و جلوی آن را مگیرند!

ی از مناب مهم درآمدی مناطق آزاد در دنیا، بحث انبارداری است. ی از مناب اصل درآمدی سناپور، صادرات گندم است،

درصورتکه در سناپور گندم نیست، اما از همه جای دنیا مآید در انبارهای آنجا و صادر مشود و این مسئلهای است که متأسفانه در

مناطق آزاد کشور ما به علت عدم اشراف که بر قوانین مناطق آزاد وجود دارد، باعث مشود که تصمیمهای اتخاذ گردد که تا بخواهید

آن را درست کنید، بلافاصله ی وزارتخانه دیر، بخشنامه دیری صادر مکند.

متأسفانه مناطق آزاد بهشدت در موض ضعف رفتهاند و با این روندی که پیش مرود فر مکنم چشمانداز روشن در انتظار آنها نیست؛

درصورتکه اگر واقعاً اجازه دهیم قوانین مناطق آزاد اجرا شود، از آنطرف هم نظارتهایمان را قوی کنیم، شرایط بسیار بهتر خواهد

شد. زمان که این اتفاق بیافتد، مشاهده خواهیم کرد که مناطق آزاد ایران علرغم اینه زیرساختهای اولیه برایشان فراهم نشده و

بهرغم اینه سرمایهگذاریهای انجامشده در آنها با مناطق آزاد کشورهای همجوار قابل قیاس نیست، ول با همین مناطق و همین قانون

و داشتهها متوانند بافاصله زیادی از مناطق آزاد اطرافمان جلو بزنند؛ اما به نظر من تحریمهای داخل که علیه خودمان اعمال مکنیم،

خیل سختتر و شدیدتر از تحریمهای خارج است و کمر اقتصاد را مشند. باید در کشور کم سعهصدر داشته باشیم، با همدیر

لات خارجتوانیم از بسیاری مشم ذاریم. بااستعدادی که کشورمان دارد بهراحتر احترام بدوست باشیم، به حریمهای همدی

سربلند بیرون بیاییم؛ ول متأسفانه این اختلافات داخل و مواردی که باعث مشود دخالتهای بمورد در حوزههای تخصص مناطق

آزاد انجام شود، موجب مگردد این مناطق کارای خود را نداشته باشند؛ از سوی دیر باعث مشود مورد هجمه قرار بیرد که چرا

نتوانستهاند کار را درست انجام دهند و نهایتاً نتیجه خوب را نمگیریم؛ درصورتکه متوانیم با تقویت مناطق آزاد در زمانهای سخت

تحریم، به کل کشور کم کنیم.



‐ با توجه به شرایط کنون، چشمانداز منطقه آزاد چابهار را چطور مبینید؟

ایران، ی کشور استثنای و بنظیر است؛ همانطور که در اساطیر مگویند کشور ایران ی سیمرغ است که درنهایت اگر نابود شود،

از خاکستر خود دوباره ی سیمرغ جدید متولد مشود. علیرغم همه مشلات، سختها، جنها و فشارهای که روی ایران بوده،

کشور توانسته دوباره سر پا شود و به اوج برسد. در حال حاضر نیز علیرغم همه مشلات و تحریمها این کشور هنوز سر پا، محم و

قوی است.

هایعدالتبخش از کشور بزرگ ایران قابلیتهای زیادی دارد. باوجود همه فشارها و ب با همه این مسائل، بهعنوان ی چابهار فعل

را در خیل تا ۵ سال آینده چابهاری متفاوت شود، اگر اجازه بدهیم اتفاقات خوب رقم خورد، بهواقکه در مورد مناطق آزاد انجام م

فراهمشده است. مدیرعامل فعل انجامشده و بستر مطلوب خوب از زمینهها خواهیم دید. خوشبختانه در این دوره کارهای زیرساخت

سازمان منطقه آزاد چابهار جناب آقای دکتر کردی با توجه به دیدگاه که داشته، توانسته یسری کارهای را انجام دهند که در چشم

بیاید؛ ول برخلاف آن یسری کارهای زیربنای خوب انجامشده و بستر مناسب ایجادشده است که اگر این روند در زمینههای

پتروشیم، فولاد، صنای زیرمجموعه پتروشیم و فولاد و یا درزمینۀ صنای کوچ و متوسط، صنای تبدیل، گردشری، تجارت،

شیلات و... ادامه پیدا کند، چابهار متواند منطقهای تعیینکننده نهفقط در سط ایران، بله در منطقه باشد؛ فقط باید سعهصدر

بیشتری داشته باشیم، جزیرهای ناه ننیم و کم کنیم که این اتفاق بیافتد تا همه کشور از مواهبش بهرهمند شوند.

گفتوگو: مرضیه حسین


